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DAMES EN HEREN,

In de Commissie voor Buitenlandse en Europese
Aangelegenheden werd op datum van 16 maart
2000 van gedachten gewisseld over de meest recen-
te ontwikkelingen in het dossier van de verdere
vrijmaking van de wereldhandel. Dit naar aanlei-
ding van het mislukken van de derde ministeriële
conferentie (30 november – 3 december 1999) van
de Wereldhandelsorganisatie te Seattle. Bijzondere
aandacht ging hierbij naar de Vlaamse belangen en
de Vlaamse betrokkenheid bij het WHO-gebeuren.
De Vlaamse regering was vertegenwoordigd door
de heer Johan Sauwens, Vlaams minister van Bin-
nenlandse Aangelegenheden, Ambtenarenzaken
en Sport wiens betrokkenheid bij de materie voort-
vloeit uit het feit dat hij in de schoot van de Vlaam-
se regering tevens bevoegd is voor de buitenlandse
handel, en de voogdij uitoefent over Export Vlaan-
deren. Minister Johan Sauwens verving voor deze
discussie echter minister-president Patrick Dewael,
die verhinderd was. De Wereldhandelsorganisatie
en het Seattle-gegeven zijn (o.a. vanuit Europese
invalshoek bezien) immers veel breder dan het lou-
tere domein van de buitenlandse handel. De initië-
le betrokkenheid van de minister-president – als al-
gemeen coördinator van het Vlaams buitenlands
beleid – vloeide dan ook logisch voort uit het feit
dat tal van beleidsdomeinen en tal van Vlaamse
bevoegdheden betroffen zijn.

I. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR
DE HEER JOHAN SAUWENS, VLAAMS
MINISTER VAN BINNENLANDSE AAN-
GELEGENHEDEN, AMBTENARENZA-
KEN EN SPORT

De minister begint met een korte opsomming van
de verschillende onderdelen van zijn uiteenzetting.
Na een korte toelichting over wat de Wereldhan-
delsorganisatie precies is en doet, zal het vooral
gaan over het verloop en de redenen voor de mis-
lukking van de top van Seattle, en ten slotte ook
over de – Vlaamse en federale – voorbereiding van
de post-Seattle periode. Het belang van dit laatste
punt staat voor de minister buiten kijf, in zoverre
dat – in de Europese visie op de verdere liberalise-
ring van de wereldhandel – zeer veel Vlaamse be-
voegdheden potentieel betroffen zijn.

I.1. Algemene informatie over de Wereldhandels-
organisatie

De minister wijst erop dat de Wereldhandelsorga-
nisatie (WHO) in haar huidige vorm pas in 1994

werd opgericht door de meeste staten die de alge-
mene akkoorden inzake handelstarieven (de
GATT – General Agreement on Tariffs and Trade)
gesloten hadden. Haar voornaamste opdracht be-
staat in het toepassen van de resultaten van de pe-
riodieke handelsconferenties, en daardoor ook het
brengen van meer samenhang in de wereldhandel.
Belangrijk is daarnaast dat de WHO de economi-
sche hervormingen wenst te bevorderen in die ont-
wikkelingslanden die deelnemen aan de internatio-
nale handel. Die landen, vooral de minst ontwik-
kelde, hebben zo, onder andere, overgangsmaatre-
gelen kunnen bekomen om bepaalde normen van
de WHO toe te passen. De WHO vraagt daarnaast
ook de industrielanden om ontwikkelingslanden te
helpen via het toekennen van eenzijdige gunstige
handelsvoorwaarden.

Er mag ook niet uit het oog verloren worden dat
de WHO ook de gevolgen van handel op andere
dan louter economische domeinen onderzoekt. Zo
erkent de WHO de legitieme behoefte aan milieu-
bescherming en dus ook aan duurzame ontwikke-
ling. Een Comité voor Handel en Milieu werd op-
gericht om de wisselwerking tussen die twee be-
leidsopties op te vangen, en om hierover aanbeve-
lingen te doen inzake multilaterale handelsbepalin-
gen. Daarnaast heeft de WHO ook constant aan-
dacht getoond voor internationale afspraken en in-
ternationale rechtsregels ter bescherming van het
intellectueel eigendomsrecht, van de openbare vei-
ligheid en de privacy. Hetgeen zij overigens expli-
ciet bevestigde in mei 1998. Het betreden van deze
nieuwe domeinen toont voor de minister duidelijk
aan dat men constant de initiële opdracht van de
organisatie tracht te vernieuwen.

I.2. Actuele agenda van de Wereldhandelsorgani-
satie

De bestaande verdragen uit 1994 inzake de libera-
lisering van de wereldhandel zullen geëvalueerd en
eventueel herzien moeten worden. Het was precies
met als doel de agenda van de evaluatie en van de
mogelijke onderhandelingen te bepalen dat de
WHO voor eind november de ministeriële confe-
rentie van Seattle had gepland. Meer dan honderd
landen waren er vertegenwoordigd. België was er
vertegenwoordigd met een delegatie van 45 perso-
nen. De minister laat terzake opmerken dat van die
delegatie twee vertegenwoordigers van Vlaanderen
deel uitmaakten, evenals vier vertegenwoordigers
van de "Gemeenschap Wallonië-Brussel".

De conferentie van Seattle is geëindigd zonder mi-
nisteriële verklaring over die agenda. Er is overi-
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gens ook geen enkele afspraak gemaakt, noch over
de voortzetting van het overleg, noch over de agen-
da. De minister wijst er daarbij op dat zelfs de
agenda die door de verdragen zelf wordt opgelegd,
met name die voor de sectoren van de diensten en
de landbouw, niet nader bepaald werd. Voor de mi-
nister is het duidelijk dat we hier te maken hebben
met een echte mislukking.

Die mislukking kan volgens de minister vooral toe-
geschreven worden aan het feit dat de Verenigde
Staten het voorstel van de Europese Unie hebben
afgewezen om te onderhandelen met een ruimere
agenda dan de verdragsrechtelijk dwingende. Hier-
door dreigde de positie van de Europese Unie in-
zake landbouw nog meer te verzwakken, zonder
mogelijkheid van compensatie in andere sectoren.
Voor de EU was zulks vanzelfsprekend niet aan-
vaardbaar.

Anderzijds is het ook duidelijk dat de presidents-
verkiezingen van november 2000 in de VS nu reeds
hun schaduw vooruit werpen, zodat er tot dan
maar weinig beweging mogelijk lijkt in de Ameri-
kaanse positie. Daarenboven leeft er momenteel in
de VS een nogal vijandige houding tegenover de
verdere liberalisering van de wereldhandel, die
voortkomt uit de ervaringen met het NAFTA-ak-
koord, waarvan vooral de Amerikaanse landbouw
de negatieve gevolgen heeft ondervonden. De
NAFTA zou in de VS ook geleid hebben tot delo-
calisatie van ondernemingen en verlies van ar-
beidsplaatsen ten voordele van Mexico. Vandaar
ook de betogingen in Seattle door duizenden leden
van de Amerikaanse vakbeweging. Voor de presi-
dentsverkiezingen van november e.k. moet men
dan ook niet verwachten dat er significante stap-
pen zullen kunnen worden gezet.

De minister wijst er daarbij op dat een nieuwe con-
ferentie nochtans onvermijdelijk is, vermits een
aantal geldende akkoorden aflopen eind 2004 en
dat de evaluatie sowieso noodzakelijk is. De mis-
lukking van Seattle kan dus niet anders dan leiden
tot een nieuwe poging om de WHO-verdragen te
evalueren en daarover een agenda samen te stel-
len.

I.3. De Vlaamse betrokkenheid in het geheel

Vlaanderen maakt deel uit van een economisch
weefsel dat gericht moét zijn op buitenlandse
markten, aangezien de binnenlandse markt zeer
klein is. Vlaanderen heeft dienovereenkomstig een
zeer exportgerichte, open economie ontwikkeld.

Meer dan 75 % van de Belgische export wordt on-
dertussen in Vlaanderen gegenereerd. De verwach-
ting is dat Vlaanderen in toenemende mate zal be-
trokken worden bij de universele internationalise-
ring of globalisering van de handel in goederen,
diensten en geld. Voor industriële goederen en
diensten kan de Vlaamse balans in het algemeen
niet anders dan positief zijn, vermits hun export
door de vrijhandel gemakkelijker wordt, evenals
trouwens de import van investeringen.

Er zijn twee duidelijke uitdagingen voor Vlaande-
ren. Uitdagingen die de kern vormen van het
debat.

Vooreerst is er het landbouwdossier, dat momen-
teel in zijn volle omvang niet alleen op de Vlaamse,
maar ook op de Europese tafel ligt. Het moge
daarbij duidelijk zijn dat de vooruitzichten voor
het huidige Europese landbouwbeleid op dit ogen-
blik niet gunstig zijn. Met een vrij grote zekerheid
kan er gesteld worden dat de Vlaamse landbouw-
producten, na 2003 – wanneer de liberalisering ter-
zake via de WHO-verdragen veralgemeend wordt
– niet meer zullen kunnen concurreren met die uit
minder ontwikkelde landen van buiten de Europe-
se Unie. Daarenboven zullen we door de uitbrei-
ding van de EU naar Oost-Europa geconfronteerd
worden met een snel toenemende onbetaalbaar-
heid van het huidige, dure EG-landbouwbeleid.

Een tweede uitdaging ligt voor de minister in de
culturele sfeer. Vlaanderen heeft enerzijds alles te
verwachten van een sterk groeiende dienstensec-
tor. Maar de volledige liberalisering van deze sec-
tor brengt anderzijds ook gevaren met zich. De vol-
ledige vrijmaking van deze sector vormt immers
een bedreiging voor de Vlaamse artistieke en au-
diovisuele sector in de mate dat ze taalgebonden
diensten verstrekt. Dat heeft alles te maken met
het kleinere taalgebied waartoe Vlaanderen be-
hoort. De betrokken dienstenaanbieders uit het
Engelse taalgebied hebben dat probleem vanzelf-
sprekend niet. Zij koesteren integendeel zelfs grote
verwachtingen aangaande de wereldwijde liberali-
sering, waarvan zij maximaal gebruik maken. De
Vlaamse delegatie in Seattle heeft de aandacht van
de federale en buitenlandse overheden gevestigd
op die risico’s voor culturele diensten, inclusief de
media. Hun voortbestaan zou in en vanuit Vlaan-
deren niet meer verzekerd zijn. Daarom heeft zij er
gepleit voor de uitsluiting van culturele diensten
uit de algemene WHO-regels inzake liberalisering,
zo niet voor een specifiek statuut in het WHO-ak-
koord inzake diensten (GATS – General Agree-
ment on Trade in Services). Hierbij kan verwezen
worden naar een soortgelijke bescherming die het

5 Stuk 324 (1999-2000) – Nr. 1



cultureel patrimonium van roerende en onroeren-
de goederen geniet op basis van het GATT-ak-
koord.

Naast het algemene belang dat Vlaanderen met
zijn open economie wel moet hechten aan het libe-
raliseringsproces van de wereldhandel, is het der-
halve ook vooral om die laatste twee redenen ab-
soluut essentieel dat de Vlaamse overheid een en
ander zeer nadrukkelijk en op de voet zou blijven
volgen.

I.4. Overzicht van de voorbereiding van de WHO-
conferentie van Seattle

A. Algemeen

De minister wenst nog even te situeren hoe de
voorbereiding van de top van Seattle, zowel op
Vlaams als op federaal niveau, is verlopen.

De minister laat eerst en vooral opmerken dat de
handelspolitiek als dusdanig tot de exclusieve be-
voegdheid van de Europese Gemeenschap zelf be-
hoort. Een aantal andere beleidsdomeinen, zoals
de volksgezondheid, het milieu, de media en de ar-
beidsnormen, die tegelijk ook randvoorwaarden
voor de internationale handel kunnen zijn, behoren
dan weer tot de bevoegdheid van de lidstaten. In
lidstaten die federaal georganiseerd zijn – zoals
België – zijn de deelstaten eveneens bevoegd. Om
een coherent EU-beleid te kunnen voeren in het
kader van de WHO, is het onvermijdelijk de Euro-
pese Commissie met een onderhandelingsmandaat
voor de gehele EU te blijven belasten, maar ze te-
gelijk ook constant te voeden met allerlei argu-
menten vanuit de lidstaten en hun deelstaten.

Specifiek in de Belgische context werd in mei 1999
met de federale overheid afgesproken dat er twee
fora van ambtelijk overleg met de gemeenschap-
pen en de gewesten zullen zijn, te weten : de inter-
ministeriële economische commissie en de P11.

De Interministeriële Economische Commissie
(IEC), is een adviesorgaan van de Interministeriële
Conferentie Economie en Energie, die wordt voor-
gezeten door een ambtenaar-generaal van het fe-
derale ministerie van Economische Zaken.

De "P11", de Europese Coördinatiewerkgroep van
het federale ministerie van Buitenlandse Zaken, is
enerzijds het overlegorgaan bij uitstek waarin de
Belgische standpunten in het kader van de EU
worden voorbereid, en verleent anderzijds advies

aan de Interministeriële Conferentie voor het Bui-
tenlands Beleid (ICBB). Het voorzitterschap van
de P11 wordt waargenomen door een ambtenaar
van het federale ministerie van Buitenlandse
Zaken.

In de praktijk1 is vooral de P11, eerder dan de IEC,
uitgegroeid tot de kern van de interministeriële sa-
menwerking ter voorbereiding van de WHO-confe-
rentie. Dit had alles te maken met het feit dat de
agenda onvermijdelijk aspecten vertoonde die de
economische sector overstegen. Dit mag onder an-
dere blijken uit het debat over de invoering of de
naleving van arbeidsnormen, uit het debat over
duurzame ontwikkeling die oog heeft voor de ge-
volgen van de economische expansie op het milieu,
evenals uit het debat over de bescherming van de
culturele goederen en diensten.

Wat dan de voorbereiding van het eigen Vlaamse
standpunt betreft, laat de minister opmerken dat
het formele overleg terzake door de administratie
Buitenlands Beleid sinds september 1999 werd ge-
organiseerd met de kabinetsleden van de bevoegde
ministers en met de ambtenaren van hun vakadmi-
nistraties. Tussen de momenten van formeel over-
leg in, is er ook heel wat informeel contact geweest
met de betrokken kabinetten (zo onder andere met
de kabinetten van de ministers van Cultuur en Mi-
lieu).

B. Specifiek Vlaamse uitgangspositie 

Bij de voorbereiding van het Vlaamse standpunt
werd uitgegaan van de tekst van het regeerakkoord
over de multilaterale samenwerking. Dat regeerak-
koord steunt inhoudelijk op twee pijlers : enerzijds
de verhoging van de inzet van de Vlaamse regering
voor de economische belangen van Vlaanderen en
anderzijds haar wil om binnen de internationale li-
beralisering van de economie de eigen culturele
identiteit voldoende te kunnen beschermen.

1 Zie bijlage 1 : chronologisch overzicht van de vergaderin-
gen op Vlaams en federaal niveau ter voorbereiding van
het standpunt van de EU op de ministeriële conferentie
van de “Millennium Round” van de WHO
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Begin december werd in het Vlaams Parlement
ook een met redenen omklede motie2 goedgekeurd
naar aanleiding van een interpellatie van de heer
Sven Gatz. Inhoudelijk wordt in deze motie aan de
Vlaamse regering gevraagd rekening te houden
met ecologische en sociale correcties, consumen-
tenbelangen te beschermen, fundamentele rechten
inzake arbeid te vrijwaren, de verscheidenheid en
de culturele rijkdom te beschermen, markten ten
gunste van de zwakste landen in ontwikkeling te
openen en de beginselen van duurzame ontwikke-
ling centraal te stellen.

De minister wijst erop dat deze beide beleidsver-
klaringen, het regeerakkoord en de genoemde
motie, als leidraad werden gebruikt bij het formu-
leren van het Vlaamse standpunt. Dit mag zowel
uit de teksten als uit het verloop van de ministerië-
le conferentie zelf blijken.

I.5. Mislukking van de ministeriële conferentie van
de WHO in Seattle

A. Algemeen

Voor de minister is het duidelijk dat de mislukking
van de ministeriële conferentie van Seattle de posi-
tie van de Europese Unie nog verder verzwakt
heeft. Het doel van een agenda voor onderhande-
lingen over meer dan louter landbouw en diensten
werd niet bereikt. Het landbouwbeleid zal dus nog
enkel kunnen afgewogen worden tegen de diensten
en binnen elk van beide sectoren zal een afweging
moeten gebeuren tussen productie, handel en be-
schermende maatregelen. Het belang van de on-
derhandelingen na Seattle neemt dus zowel voor
de EU als voor Vlaanderen onmiskenbaar toe.

B. Oorzaken van de mislukking

Voor wat de oorzaken van de mislukking betreft,
verwijst de minister opnieuw naar de nakende

2 Met redenen omklede motie van de heren Sven Gatz,
Frans Ramon, Patrick Hostekint, Freddy Sarens, Stefaan
Platteau en mevrouw Lisette Croes tot besluit van de op
26 oktober 1999 door de heer Sven Gatz in commissie
gehouden interpellatie tot de heer Johan Sauwens,
Vlaams minister van Binnenlandse Aangelegenheden,
Ambtenarenzaken en Sport, over de betrokkenheid van
de Vlaamse regering bij de Belgische standpuntbepaling
betreffende de derde ministeriële conferentie van de We-
reldhandelsorganisatie in Seattle, Parl. St. Vl. Parl. 1999-
2000, nr. 80/1-2

Amerikaanse presidentsverkiezingen en de tribula-
ties rond het NAFTA-akkoord. Daarnaast mag ook
een andere verklarende factor – waarvoor het
Vlaams Parlement in zijn motie reeds de nodige
aandacht gevraagd had – niet genegeerd worden.
Een aantal derde wereldlanden voelden zich dui-
delijk uitgesloten uit de toponderhandelingen, die
tot een soort Amerikaans-Europees onderonsje
werden. Dit heeft ongetwijfeld mee bijgedragen tot
de verstrakking van de houding van een aantal lan-
den, met name dan van die landen die ook genie-
ten van een aanhoudende economische groei. Dit
werd al snel duidelijk in de werkgroepen, waar de
toon van de tussenkomsten scherper en scherper
werd. Die landen zijn duidelijk mondiger gewor-
den. Ze beseffen dat ze in een klimaat van toene-
mende globalisering geen enkele reden meer heb-
ben om verder een onderdanige houding aan te
nemen ten opzichte van de grote economische
blokken. Ze willen nu zelf ook ten volle genieten
van de potentiële voordelen van de economische
globalisering, en komen daarom ook veel meer op
voor hun eigen zaak. Voor de minister is het duide-
lijk dat Europa hieruit de nodige lessen moet trek-
ken.

I.6. Evaluatie van de Vlaamse deelname aan de
conferentie

De Vlaamse bekommernis voor het handhaven van
de culturele diversiteit in de dienstensector is dui-
delijk aan bod gekomen in het Belgische stand-
punt, zoals dat ook werd verwoord door de federa-
le staatssecretaris voor Buitenlandse Handel in zijn
toespraak op de top van Seattle3. Via dit Belgische
standpunt is het overigens uiteindelijk ook – weze
het na soms harde discussies – overgenomen in het
standpunt van de Europese Commissie. De Vlaam-
se standpuntbepaling kan dus wel degelijk door-
werken tot op het Europese niveau.

3 Zie bijlage 2 : Toespraak van de heer Pierre Chevalier,
Staatssecretaris voor Buitenlandse Handel, op de Derde
Ministeriële Bijeenkomst van de WTO - Seattle - 1 de-
cember 1999
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Via deze EU-tekst kwam de door Vlaanderen aan-
gekaarte problematiek overigens ook in de ont-
werptekst van de WHO terecht. De inleiding van
deze "Draft Ministerial Text" van de WHO voor-
ziet met name in zijn punt 5 dat : "In a rapidly
changing world, we owe it to all our citizens that
the system should allow them to pursue their op-
portunities and realise their aspirations, including
those pertaining to cultural identity and diversi-
ty,....."

Hoewel onafgewerkt gebleven, is het resultaat van
de conferentie voor Vlaanderen in zekere zin dus
voorlopig wel degelijk positief te noemen. De cul-
turele diversiteit blijkt immers te zijn meegenomen
als belangrijk aandachtspunt. Zowel de laatste ont-
werptekst van de EU in coalitie met een aantal
niet-EU-landen als die van de WHO voorzagen
uitdrukkelijk in het principe van de bescherming
van de culturele diversiteit in de dienstensector. De
instrumenten om die bescherming doeltreffend te
verzekeren en desnoods af te dwingen, werden
echter nog niet nader omschreven.

I.7. Ontwikkelingen na de conferentie van Seattle

Europa blijft ook na Seattle onverkort op zijn uit-
gangspunt staan dat er een ruimere en meer om-
vattende onderhandelingsagenda moet komen.
Naast de verdragsrechtelijk dwingende agenda
over landbouw en diensten moet de conferentie
zich kunnen buigen over alle sectoren, ook nieuwe.
De bepaling van de strategie voor dergelijke on-
derhandelingen staat overigens op de agenda van
de informele EU-raad van regeringsleden bevoegd
voor buitenlandse handel, die morgen en overmor-
gen (17 en 18 maart 2000) in Porto plaats vindt.

De EU meent dat in de strategie om tot een alge-
mene agenda te komen vooral aan "confidence
building" moet worden gedaan. Dit soort van con-
ferenties staat of valt immers vaak met de mate
van voorbereiding die men aan zijn dossier heeft
besteed in de periode tussen twee bijeenkomsten
in, evenals trouwens met de intensiteit waarmee
men zijn dossier reeds bij de anderen heeft bepleit
in de aanloop naar de bijeenkomst. De Europese
acties die terzake reeds lopen zijn ook niet alleen
meer op de VS gericht, maar ook op de steeds be-
langrijker wordende ontwikkelingslanden.

De minister wijst er daarbij op dat vooral het land-
bouwdossier erg netelig dreigt te worden voor Eu-
ropa. Het Europese systeem van bescherming van
de eigen landbouw via subsidies en protectionisme

zal steeds meer botsen op de eis tot vrije markttoe-
gang vanwege de nieuwe spelers – vaak ontwikke-
lingslanden – tot de Europese markt van de land-
bouwproducten. Anderzijds moet op het terrein
ook vastgesteld worden dat ondanks het feit dat
sommige van die landen (met name de ACS-lan-
den) nu al voor hun producten een ruime toegang
tot de EU-markt hebben, hun aandeel in die markt
niet stijgt, maar integendeel daalt. Zulks lijkt voor-
namelijk te wijten te zijn aan het feit dat ze qua
handel en productie vaak niet optimaal georgani-
seerd zijn, waardoor ze hun comparatieve voorde-
len niet ten volle kunnen valoriseren.

De EU is in de persoon van Europees Commissaris
Lamy reeds volop met allerlei consultaties begon-
nen, niet alleen met de VS, maar ook met een aan-
tal van de meer belangrijke ontwikkelingslanden
zoals India, Mexico, Pakistan en Brazilië.

Europa denkt ondertussen overigens ook aan een
nieuwe regelgeving die meer tegemoet zou komen
aan de wensen van die ontwikkelingslanden. Zo
wordt, bijvoorbeeld, de afschaffing van invoertarie-
ven op alle producten van de minst ontwikkelde
landen overwogen, waardoor de markttoegang –
ook voor wat betreft landbouwproducten – voor de
ontwikkelingslanden zou vergroten. Ook wordt ge-
dacht aan het uitstellen van bepaalde – voor de
ontwikkelingslanden veeleer bezwarende – uit de
WHO-akkoorden voortvloeiende verbintenissen,
zonder evenwel te raken aan de basisprincipes van
de WHO. En ten slotte wordt ook de vereenvoudi-
ging van een aantal procedures overwogen. Men
beseft aan Europese kant m.a.w. bijzonder goed
dat men het zich niet kan veroorloven om een af-
wachtende houding aan te nemen, zoniet dreigt
men totaal in het defensief te raken.

Tijdens het Franse voorzitterschap van de EU, in
de tweede helft van dit jaar, zou Europa tot een
consensus moeten kunnen komen over een defini-
tief aanbod aan de ontwikkelingslanden. In dezelf-
de periode zouden de institutionele hervormingen
van de WHO (zo bijvoorbeeld de relaties met de
NGO’s) eveneens aan bod moeten kunnen komen.

Wat dan de dwingende agenda betreft over dien-
sten en landbouw, laat de minister opmerken dat
de Raad Algemene Zaken van februari laatstleden
twee comités (d.w.z. één per sector) heeft belast
met de voorbereiding van het Europese standpunt.
Het comité voor landbouw komt voor het eerst bij-
een eind maart 2000, en dat voor de diensten begin
april 2000. De Europese Commissie zet ondertus-
sen vanzelfsprekend haar overleg met de lidstaten
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voort en heeft in dat verband ook reeds een aantal
werkdocumenten opgemaakt.

Het huidige Portugese voorzitterschap van de EU
heeft ook nog een aantal vergaderingen gepland
van de Raad Algemene Zaken. Die zouden moeten
plaats hebben op 20 en 21 maart, op 10 en 11 april,
op 22 en 23 mei en op 13 en 14 juni 2000. Die Raad
Algemene Zaken wordt in België voorbereid in de
Europese coördinatievergaderingen (de "P11"), en
via het Europees Comité "133" waarvan de laatste
vergadering op 10 maart jongstleden heeft plaats-
gevonden.

Wat de WHO zelf betreft, heeft de Algemene Raad
van de WHO op 7 en 8 februari laatstleden zijn in-
stemming gegeven om onderhandelingen te organi-
seren over de verdere liberalisering van landbouw
en diensten. Die onderhandelingen zijn op grond
van de WHO-verdragen trouwens dwingend. Wat
landbouw betreft loopt het huidige programma
over een periode van zes jaar, dus tot het einde van
dit jaar voor ontwikkelde landen, maar gedurende
tien jaar, dus tot 2004, voor ontwikkelingslanden.
Het houdt de verlaging in van exportsubsidies, han-
delsverstorende steun aan de binnenlandse markt
en importbelastingen. Het Comité voor Landbouw
vergadert daarover reeds in de loop van volgende
week.

I.8. Uitwerking van een Vlaams besluitvormings-
proces

In het licht van de gedane vaststellingen, wenst de
minister – mede namens de minister-president –
een aantal suggesties te doen nopens de wijze
waarop het Vlaamse besluitvormingsproces in deze
verder zou moeten verlopen.

Eerst en vooral zouden de Vlaamse belangen die
hier op het spel staan gedetailleerd in kaart ge-
bracht moeten worden. Geheel in overeenstem-
ming met de onderhandelingstactiek van de EU
zou dit zowel moeten gebeuren in het raam van de
geldende verdragen, met name dan die in de secto-
ren diensten en landbouw, als erbuiten, dus ook
voor wat de andere sectoren en hun randvoorwaar-
den betreft. Vlaanderen moet zich immers ten volle
inschakelen in de terzake geldende EU-strategie.

Ten tweede zou de Vlaamse regering haar stand-
punt moeten bepalen, na overleg in en met het
Vlaams Parlement, en dit op basis van een ontwerp
van beleidsnota. Dit wordt trouwens in de hoger
genoemde parlementaire motie ook zo gevraagd.

Derdens dient het Vlaams regeringsstandpunt ge-
toetst te worden aan dat van de andere deelgebie-
den. Tevens dient met hen overleg gepleegd te wor-
den met het oog op het innemen van een gezamen-
lijk standpunt waar mogelijk. Voor de minister is
het duidelijk dat Vlaanderen in deze de grootste
belangen te verdedigen heeft (algemeen econo-
misch, landbouw, culturele diversiteit), zodat het
aangewezen is dat het zich nog nadrukkelijker zou
kunnen manifesteren in de opbouw van het federa-
le standpunt. Het overleg met de andere deelgebie-
den moet daartoe de nodige opening bieden.

Als vierde punt komt dan het bepleiten van dat
standpunt bij de federale overheid, en het onder-
handelen met de federale overheid binnen het
kader geschetst door het Vlaams overleg tussen re-
gering en parlement, teneinde te komen tot een
consensus over de Belgische standpunten die zul-
len worden ingenomen op het EU-forum.

Ten vijfde dienen deze standpunten zowel op het
niveau van de EU als op het niveau van de WHO
opgevolgd en bewaakt te worden door een kwanti-
tatief en kwalitatief merkelijk versterkte Vlaamse
delegatie.

En last but not least zal ook het Vlaams Parlement
vanuit de Vlaamse regering periodiek geïnfor-
meerd moeten worden over de evolutie en het
eindresultaat van de onderhandelingen. Het moge
dus duidelijk zijn dat de Vlaamse regering de hand
reikt aan het parlement om in de komende periode
samen tot standpuntopbouw te komen.

II. TUSSENKOMSTEN VAN DE LEDEN

II.1.Tussenkomst van de heer Paul Van Grember-
gen

De heer Paul Van Grembergen meent dat een ze-
kere mate van cynisme nooit veraf is in het debat
dat vandaag gevoerd wordt. Daar waar men op
vandaag over het algemeen pleit voor de Wereld-
handelsorganisatie en de verdere liberalisering van
de internationale handel, lijkt zulks ook te implice-
ren dat handel per definitie altijd en overal gaat
primeren op politiek. Men zal dus te allen tijde
handel kunnen drijven onafgezien van de politieke
situatie bij de handelspartner. Of er dan nog een
coherent buitenlands beleid zal kunnen gevoerd
worden is nog maar de vraag. Totale mercantiele
vrijheid en bekommernis voor de mensenrechten
zullen immers maar moeilijk met elkaar te rijmen
zijn.
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In meer algemene zin meent de heer Paul Van
Grembergen dat de verdere liberalisering van de
wereldhandel – die hij wenselijk acht – niet mag
leiden tot wildwesttoestanden waar het recht van
de sterkste primeert. Men kan er nu eenmaal niet
om heen dat het handel drijven in een internatio-
nale omgeving in wezen vaak neerkomt op een min
of meer geciviliseerde vorm van economische oor-
logvoering. De term "handelsoorlog" spreekt in die
zin boekdelen. Anders dan de echte internationale
gewapende conflicten zijn ook op vandaag de han-
delsoorlogen niet van de lucht. Handelsoorlogen
die op vandaag in wezen nog steeds dezelfde ken-
merken vertonen als de handelsoorlogen van de-
cennia of zelfs eeuwen terug. Handel gaat over de
verdeling van schaarse goederen als inkomen en
welvaart, en speelt zich dus af in een uiterst con-
currentiële context. Handel gaat met andere woor-
den om macht. Daarom moeten bepaalde parame-
ters worden ingebracht die een rem zetten op het
terzake geldende recht van de sterkste. In de mate
dat een verdere liberalisering van de wereldhandel
noodzakelijk en wenselijk is, moet het voor de heer
Van Grembergen om een gecontroleerde liberali-
sering gaan. Een dergelijke gecontroleerde liberali-
sering moet in de eerste plaats rekening houden
met een ruim palet aan mensenrechten (sociale
rechten, vrijheidsrechten, arbeidsrechten, recht op
wonen, recht op een schoon milieu, e.d.m.). Een
stelling waarvoor de Europese Unie ook wel in
enige mate oog lijkt te hebben.

Anderzijds wil de heer Paul Van Grembergen ook
niet blind zijn voor het feit dat we hier voor een di-
lemma staan. Daar waar in het kader van de verde-
re vrijmaking van de internationale handel ook in
de minder ontwikkelde landen in principe een aan-
tal sociale basisrechten zouden moeten worden in-
gebracht (zo o.a. een menswaardig loon en verbod
op kinderarbeid), kan men er niet omheen dat die
landen – in de mate dat ze economisch vooruit wil-
len – zich onmogelijk op hetzelfde niveau van be-
scherming kunnen stellen als de industrielanden.
Daarenboven dreigt dit nobele discours (dat in het
Westen ruim verspreid is onder vakorganisaties,
politieke partijen, en derde wereldgroepen) al snel
te ontaarden in een vorm van economisch protec-
tionisme. Teneinde niet te verzanden in dit dilem-
ma, pleit de heer Paul Van Grembergen er voor om
– zonder afstand te doen van onze principes – oog
te hebben voor het evolutieve karakter van een en
ander. Zonder te vervallen in een ethisch onaan-
vaardbare tolerantie voor duidelijk onmenselijke
situaties van dwangarbeid, kinderarbeid of mens-
onwaardige arbeidsomstandigheden, moet het vol-
gens de heer Paul Van Grembergen toch mogelijk
zijn om bij de beoordeling van de sociale toestand

in de ontwikkelingslanden een zekere pragmati-
sche geleidelijkheid te hanteren.

Een derde pijnpunt dat in het bijzonder de aan-
dacht van Vlaanderen (maar ook van vele honder-
den andere volkeren) verdient, is de problemati-
sche relatie tussen het gegeven van de culturele
identiteit enerzijds en de vrije wereldhandel ander-
zijds. Het moge duidelijk zijn dat deze relatie voor-
al op het vlak van de media bijzonder ongemakke-
lijk ligt. Voor de heer Paul Van Grembergen staat
het daarbij buiten kijf dat de sterkste waarborg
voor het handhaven van een eigen culturele identi-
teit nooit louter in – overigens noodzakelijke – pa-
pieren akkoorden kan gelegen zijn, maar wel in de
eerste plaats moet resulteren uit de mate waarin
die identiteit een levende en sterke realiteit is, die
ook als dusdanig complexloos beleefd wordt. Ter-
zijde laat de heer Paul Van Grembergen nog op-
merken dat sommige van de meer "spraakmaken-
de" kringen in Vlaanderen het op dit laatste punt
vaak nogal moeilijk lijken te hebben. Hoewel zij als
eersten profiteren van de inspanningen voor het
handhaven van een eigen culturele identiteit (ook
wanneer ze internationaal gaan trouwens) lijken
sommigen maar niet in het reine te kunnen komen
met het feit dat ze tot die Vlaamse culturele sfeer
behoren. De recente suggestieve VRT-berichtge-
ving over het faciliteitengegeven is hiervoor exem-
plarisch. Mocht men niet beter weten, men zou zich
bijna schamen voor het bestaan van een taalwetge-
ving in Vlaanderen.

Een laatste opmerking van de heer Paul Van
Grembergen ten slotte, geldt de beïnvloeding van
de besluitvorming binnen de WHO. Binnen de We-
reldhandelsorganisatie wordt invloed uitgeoefend
door de staten (via de klassieke en dus ook geken-
de diplomatiek-politieke discussiekanalen en -me-
thoden), maar ook door een aantal sterke, interna-
tionaal georganiseerde NGO’s. Die laatste worden
meer en meer een actor waarmee rekening dient
gehouden op de internationale scène. Nochtans
zijn hun organigram en hun financiering, zo al niet
hun agenda, vaak weinig doorzichtig. In algemene
zin moet men dus constateren dat er iets schort aan
hun democratische verantwoordingsplicht. Zonder
afbreuk te willen doen aan de nobelheid van hun
intenties en hun streven, is dit een evolutie die de
heer Paul Van Grembergen toch met enige zorg
vervult. Daar waar het onvermijdelijk is dat de
WHO (en trouwens ook andere internationale or-
ganisaties) zijdelings de invloed van dergelijke
NGO’s ondergaan, is het voor hem duidelijk dat de
basisverantwoordelijkheid steeds bij democratisch
gelegitimeerde instellingen moet liggen. De be-
sluitvorming moet met andere woorden ten gronde
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blijven berusten bij de vertegenwoordigers van de
regeringen, die gecontroleerd worden door hun re-
spectievelijke parlementen.

II.2.Tussenkomst van de heer Freddy Sarens

De heer Freddy Sarens wenst in zijn tussenkomst
niet zozeer in te gaan op de techniciteit van het we-
reldhandelssysteem – dat bijzonder complex is – als
wel een aantal bedenkingen te formuleren die veel-
eer van politieke aard zijn.

Uit de berichtgeving in de pers over het verloop
van de top van Seattle heeft de heer Freddy Sarens
eerst en vooral onthouden dat er rond het kerndos-
sier van de vrijmaking van de handel in landbouw-
producten twee grote economische blokken tegen-
over elkaar stonden. Om een diversiteit aan rede-
nen namen deze blokken een totaal onverzoenlijke
houding aan tegenover elkaar. Er bleek bij geen
van beide ook maar de minste bereidheid te be-
staan om de ander in enige mate tegemoet te
komen. Deze vaststelling is bijzonder verontrus-
tend aangezien ze duidelijk indruist tegen de oor-
spronkelijke bedoeling van de GATT en de WHO.
In plaats van door dialoog tot een geleidelijke, ver-
dere liberalisering te komen, blijkt men het verkie-
slijk te achten het systeem te laten vastlopen.

Een tweede vaststelling die zich opdringt, is dat
een wereldhandelstop voor het eerst aanleiding is
geweest voor een zeer ruime waaier aan protestac-
ties vanuit verschillende hoeken en met verschil-
lende – soms tegenstrijdige – inhouden. Zo waren
er de protestacties vanwege diverse NGO’s. Die
klaagden niet alleen de werkwijze van de WHO
aan (waarbij alleen de belangrijkste handelsnaties
aan de besluitvorming in de zogenaamde "Green
Rooms" konden deelnemen), maar pleitten vaak
ook zonder meer voor de afschaffing van de – als
niet legitiem ervaren – WHO. Ook eisten diverse
van die NGO’s meer aandacht voor het milieu in
het internationale handelssysteem. Daarnaast was
ook de vakbeweging massaal aanwezig in Seattle,
waar ze opkwam voor de internationale introductie
van minimumnormen inzake arbeidsvoorwaarden
en sociale bescherming. Ze kwam met haar eisen
overigens voor een deel in conflict met de ontwik-
kelingslanden die hierin een poging zagen om hun
ontluikende economische ontwikkeling opnieuw te
fnuiken. En ten slotte lieten ook die ontwikkelings-
landen zelf hun protest horen tegen het wereldhan-
delssysteem. Het is zelfs niet overdreven om te zeg-
gen dat zij het zijn die door hun loutere aantal, én
door het feit dat ze blok wisten te vormen, de top

van Seattle hebben weten te blokkeren. Vooraleer
nieuwe stappen te zetten, willen zij dat eerst de be-
sluiten van de Uruguay-ronde ten volle zouden uit-
gevoerd worden. In tegenstelling tot de algemeen
verspreide maxime dat een vrijere wereldhandel
een goede zaak zou zijn voor al degenen die er aan
deelnemen, hebben zij tot nog toe immers vooral
kennis gemaakt met de negatieve kanten van een
verdere handelsliberalisering, terwijl ze ook moe-
ten constateren dat de kloof tussen arm en rijk nog
steeds toeneemt. Hun scepsis en vastberadenheid
zijn volgens de heer Freddy Sarens belangrijke sig-
nalen die de WHO niet mag negeren.

Derdens stelt de heer Freddy Sarens met genoegen
vast dat een heel aantal nieuwe thema’s een – ho-
pelijk blijvende – plaats op de agenda hebben ver-
worven. Hij denkt daarbij onder andere aan de ver-
dere invulling van het concept duurzame ontwik-
keling, waardoor de WHO in het vaarwater van de
– hier te lande reeds klassieke – sociaal gecorri-
geerde markteconomie terecht komt. Binnen de in-
ternationale handel kan men er na Seattle niet
meer omheen om ook oog te hebben voor ecologi-
sche, sociale en andere randvoorwaarden. Zijns in-
ziens wordt daarmee ook aan de echte kern van
het debat geraakt. Met name aan het verzoenen
van de tegenstelling tussen enerzijds het gegeven
van de "handel als oorlog" en anderzijds het gege-
ven van de handel als instrument om meer wel-
vaart en welzijn te brengen voor de hele wereld.
Positief daaraan is ook dat, nu deze kwestie een-
maal onder de aandacht van de publieke opinie is
gebracht, de aan de onderhandelingstafel vertegen-
woordigde staten niet licht meer over hun verant-
woordelijkheid terzake zullen kunnen heengaan.

Voor wat het gebrek aan resultaat betreft, meent
de heer Freddy Sarens dat we daar zeker niet te
lichtvaardig over heen mogen gaan. Bijna naar
analogie met de klassieke whodunit moeten we ons
de vraag stellen wie er nu precies profiteert van het
mislukken van de top van Seattle. Vanuit een be-
paalde optiek bekeken zou men kunnen stellen dat
zowat iedereen redenen tot tevredenheid heeft,
aangezien iedereen heeft weten vast te houden aan
het eigen standpunt, zonder ook maar iets te moe-
ten toegeven. Maar anderzijds mag men daarbij
niet uit het oog verliezen dat men uiteindelijk op-
nieuw aan tafel zal moeten gaan zitten. En op dat
ogenblik zal het nog maar de vraag zijn of de ont-
wikkelde wereld – die het nu voor het eerst heeft
meegemaakt dat hij niet langer zijn wil kan door-
drijven – daartoe nog wel bereid zal zijn, dan wel
zal opteren voor het handhaven van de status quo.
Mocht dit laatst zich voordoen, zal de top van Seat-
tle meteen ook de geschiedenis ingaan als de con-
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ferentie waarop de Wereldhandelsorganisatie een
eersteklas begrafenis kreeg. Dit zou ongetwijfeld
een spijtige zaak zijn. Maar anderzijds is het ook
nog maar de vraag of ook de ontwikkelingslanden
– die op het eerste zicht hun slag hebben thuis ge-
haald – wel zo tevreden moeten zijn met het mis-
lukken van de conferentie. Vele, vooral voor hen,
prangende kwesties blijven nu immers op een rege-
ling wachten. Zo onder andere : de impact van de
toename van de internationale handel op het mi-
lieu in de derde wereld ; de toenemende kloof tus-
sen arme en rijke landen ; een gedragscode voor
multinationale ondernemingen die actief zijn in
ontwikkelingslanden ; het recht op voedselveilig-
heid ; de bevoorrechte markttoegang voor produc-
ten uit ontwikkelingslanden ; een specifieke rege-
ling voor grondstoffen afkomstig uit ontwikkelings-
landen. Uit die opsomming blijkt volgens de heer
Freddy Sarens duidelijk dat de ontwikkelingslan-
den eigenlijk geen reden hebben om opgetogen te
zijn over de mislukking van de top van Seattle. Hij
meent dat het van het grootste belang is dat men
ten spoedigste zou terugkeren naar de basisopties
die de hele WHO schragen (en die vooral gunstig
zijn voor de gevestigde handelsmogendheden),
weze het dan met oog voor een aantal noodzakelij-
ke correcties die het systeem ook draaglijk en
voordelig maken voor de derde wereld.

Voor wat ten slotte de houding van de Vlaamse re-
gering betreft, acht de heer Freddy Sarens het cor-
rect dat de meeste nadruk is gegaan naar het land-
bouwdossier en het dossier van de culturele diver-
siteit. In deze moeten de principes die Vlaanderen
reeds lang poneert ten aanzien van het Europese
beleidsniveau, nu gewoon worden doorgetrokken
naar het niveau van de WHO. En om daar tot een
billijke oplossing te kunnen komen, moet er ge-
werkt worden met een breed onderhandelingspak-
ket, waarin alles met alles verbonden is. De manier
waarop de Europese Unie de top van Seattle heeft
benaderd, was dus wel degelijk correct, weze het
dat men in de toekomst ook bijzondere aandacht
zal moeten besteden aan twee specifieke pijnpun-
ten die in Seattle tot uiting zijn gekomen, te weten :
meer openheid in de besluitvormingsprocedures,
en het in rekening brengen van de diverse nieuwe
actoren die zich in Seattle hebben gemanifesteerd.
Voor wat dat laatste betreft verklaart de heer Fred-
dy Sarens zich slechts gedeeltelijk te kunnen terug-
vinden in de kritiek van de heer Van Grembergen
op de internationale NGO-wereld. De communica-
tierevolutie die zich met het internet aan het vol-
trekken is, maakt immers dat de door de heer Van
Grembergen vermelde grote internationale NGO’s
(die inderdaad aan elke democratische controle
ontsnappen) hun monopolie op het internationaal

actievoeren – minstens ten dele – aan het verliezen
zijn. De gebeurtenissen van Seattle leren immers
dat ook heel wat kleine NGO’s, van overal ter we-
reld, elkaar via het internet hebben weten te vin-
den. Hun aanwezigheid in Seattle is zeker niet een-
zijdig negatief te duiden, maar is veeleer een indi-
catie voor het ontstaan van een soort nieuwe inter-
nationale "civil society", waarvoor op mondiaal ni-
veau zeker nog een nuttige rol is weggelegd.

Afsluitend verklaart de heer Freddy Sarens ten
slotte zich te kunnen terugvinden in het door de
minister geschetste ontwerp van een Vlaams be-
sluitvormingsproces, inzoverre een en ander inhou-
delijk binnen de krijtlijnen blijft van de hoger
reeds aangehaalde met redenen omklede motie, die
door het Vlaams Parlement op 1 december 1999 bij
unanimiteit werd gestemd.

II.3.Tussenkomst van de heer Frans Ramon

De heer Frans Ramon verheugt zich over het feit
dat de tijd waarin over globalisering en internatio-
nale handel enkel in karikaturale termen kon wor-
den gepraat nu toch zowat voorbij lijkt. Daar waar
sommigen de Wereldhandelsorganisatie tot voor
kort verketterden als een veelkoppig monster dat
enkel negatieve consequenties had, lijkt nu toch
het besef door te dringen dat internationale econo-
mische ontwikkeling potentieel ook gunstige effec-
ten kan sorteren.

Anderzijds moet men zich er vanzelfsprekend ook
voor hoeden niet te vervallen in blinde vrijhandels-
adoratie. Een kritisch-waakzame ingesteldheid te-
genover het fenomeen van de liberalisering van de
wereldhandel blijft aangewezen. In tegenstelling
tot wat ook wel eens beweerd wordt, wint momen-
teel immers zeker nog niet iedereen daarbij. Dat
het niet altijd om een win-win-situatie gaat mocht
in Seattle trouwens blijken uit het op de ervaringen
met het NAFTA-akkoord gebaseerde vakbonds-
protest. Waarbij ook niet uit het oog mag worden
verloren dat de Amerikaanse industriearbeiders
niet de enigen zijn die hun werkgelegenheid in het
gedrang zien komen. Aan Mexicaanse kant worden
door hetzelfde akkoord immers heel wat kleine
boeren in hun bestaan bedreigd. In meer algemene
zin werden de negatieve gevolgen van de handelsli-
beralisering trouwens al voldoende onder de aan-
dacht gebracht in rapporten van gereputeerde in-
stellingen als de Wereldbank en de UNCTAD. Zo
ook in het meest recente Human Development Re-
port van de UNDP.
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Voor de heer Frans Ramon is het duidelijk dat
Vlaanderen zich in deze – in de mate dat het hier-
omtrent internationaal actief wil zijn, en daarin
ook nog wat creatief wil optreden – ten doel moet
stellen om vrijhandel compatibel te maken met
enerzijds respect voor de bestaande internationale
akkoorden inzake mensenrechten, milieu en socia-
le grondrechten, en anderzijds met het voorzorgs-
principe. Iets waar trouwens ook reeds aandacht
voor werd gevraagd in de, hoger reeds genoemde,
met redenen omklede motie van het Vlaams Parle-
ment.

Zijns inziens komt deze invalshoek vooralsnog te
weinig aan bod in de door de Vlaamse regering ge-
hanteerde benadering, zoals deze moet blijken uit
de documenten die zij aan de commissie ter be-
schikking stelde met betrekking tot de voorberei-
ding, het verloop en de nazorg van de wereldhan-
delsconferentie.

Een andere tekortkoming die hij even onder de
aandacht wil brengen, bestaat erin dat men in de
analyse vaak over de eigen inbreng van de ontwik-
kelingslanden pleegt heen te zien. Nochtans had-
den zij een eigen originele invalshoek, waarbij ge-
pleit werd voor het opzetten van een zogenaamde
RRR-ronde ("review, repair and reform"-ronde).
Aangezien een aantal vroegere akkoorden uitein-
delijk niet erg positief uitvielen voor hen, pleiten
zij voor het herzien (review) van de akkoorden in
kwestie. Daarenboven wensen zij dat een aantal
onevenwichten ten spoedigste zouden hersteld (re-
pair) worden. Terwijl ook de WHO zelf hervormd
(reform) moet worden. Dit laatste is absoluut
noodzakelijk, wil men via een meer geliberaliseer-
de wereldhandel ook effectief bijdragen tot de ont-
wikkelingskansen van de derde wereld. Het vol-
staat immers niet om goede intenties te formule-
ren, als het WHO-apparaat dat deze intenties in
concreto gestalte moet geven, nagenoeg totaal on-
toegankelijk en onbruikbaar blijft voor de ontwik-
kelingslanden. Deze kritiek die specifiek door de
ontwikkelingslanden werd geformuleerd verdient
om ernstig genomen te worden. Dat de ontwikke-
lingslanden meer zijn geweest dan een louter ob-
structievoerend blok, maar ook een eigen kritische
bijdrage tot het debat hebben geleverd, is een ge-
geven dat volgens de heer Frans Ramon tot nog
toe zwaar onderbelicht is gebleven. Ook in de
Vlaamse analyse van het mislukken van de top van
Seattle komt dit aspect zijns inziens te weinig aan
bod, aangezien men de reden voor het afspringen
van de onderhandelingen uitsluitend bij de VS lijkt
te leggen.

Wat hij ook niet terugvindt in het Vlaamse stand-
punt inzake Seattle is een – nochtans in Vlaamse
NGO-kringen reeds wijd verbreid – pleidooi voor
een meer eerlijke handel. Uit de beleidsnota4

meende hij nochtans begrepen te hebben dat het
Vlaams buitenlands beleid niet enkel gericht zou
zijn op de verhoging van het eigen marktaandeel
en de eigen welvaart, maar ook wil bijdragen tot
het verkleinen van de verschillen in welvaart en
welzijnsniveaus tussen Westerse landen en landen
in ontwikkeling. Een streven waarrond overigens
ook binnen de Vlaamse bevolking een ruime con-
sensus bestaat.

Het dichten van de kloof tussen Noord en Zuid zal
volgens de heer Frans Ramon bij uitstek moeten
geschieden via het wereldhandelsgebeuren. In
welke mate Vlaanderen daar via zijn eigen buiten-
landse handel iets aan doet, of kan doen, is hem
vooralsnog niet geheel duidelijk. Worden er, bij-
voorbeeld, wel voldoende inspanningen geleverd
om vanuit Vlaanderen producten te promoten van
kleine producenten uit ontwikkelingslanden, en
zouden we niet wat meer kunnen doen ? 

Ook hij spreekt ten slotte zijn goedkeuring uit voor
het voorstel van de minister om in deze een
Vlaams besluitvormingsproces op te zetten. Waar-
bij hij echter wel benadrukt dat het parlement niet
alleen post factum moet gebrieft worden over de
totaliteit van de onderhandelingen, maar ook op
tijd en stond geïnformeerd moet worden over de
verschillende deelaspecten van de problematiek
(met name : landbouw, cultuur, economie, enzover-
der). Het Vlaams Parlement moet immers duidelijk
nauwer betrokken worden bij het hele proces.

II.4. Tussenkomst van mevrouw Trees Merckx-Van
Goey

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey spreekt haar te-
vredenheid uit over het denkwerk dat vanuit de
Vlaamse overheid wordt ontwikkeld inzake de te
volgen strategie bij de heropstart van de wereld-
handelsonderhandelingen, die er noodzakelijker-
wijze moet komen na het mislukken van de top van

4 Beleidsnota - Het Vlaams Buitenlands Beleid 1999-2004,
Parl. St. Vl. Parl. 1999-2000, nr. 163/1.

13 Stuk 324 (1999-2000) – Nr. 1



Seattle. Zij apprecieert in het bijzonder dat de
Vlaamse regering een en ander veel nadrukkelijker
vanuit een Vlaamse invalshoek wenst in te bedden.
Ook de methodiek waarbij eerst onderling overleg
gepleegd zou worden tussen de deelstaten, die dan
met een gezamenlijk standpunt naar de federale
overheid kunnen stappen, die dan op haar beurt de
deelstatelijke belangen kan verdedigen op Euro-
pees niveau, kan ten volle haar goedkeuring weg-
dragen.

Zij spreekt daarbij tegelijk de wens uit dat in die
komende ronde ook de Vlaamse aanwezigheid
merkelijk versterkt zou worden. Haars inziens
dient deze Vlaamse aanwezigheid trouwens dubbel
te zijn. Naast de Vlaamse overheid moet ook de
Vlaamse "civiele maatschappij" – in casu via
Vlaamse NGO’s – uitdrukkelijk aanwezig zijn. Die
NGO’s moeten daarenboven tijdens de hele pro-
cessus betrokken partij zijn, en niet enkel op het
einde van de rit even gehoord worden. Telkens
wanneer er een functionele link is naar een thema
waarvoor Vlaanderen specifiek bevoegd is, moeten
die Vlaamse NGO’s de mogelijkheid krijgen een
inbreng te doen.

Voor de toekomst meent zij dat Vlaanderen so-
wieso heel wat meer aandacht zal moeten besteden
aan het landbouwdossier binnen de WHO. Zij ziet
hiervoor diverse redenen. Een eerste reden is de in
het vooruitzicht gestelde verdere regionalisering
van de landbouw. Niet alleen zal dit Vlaanderen nu
ook formeel tot hoofdverantwoordelijke voor het
behartigen van zijn eigen landbouwbelangen
maken, maar het zal ook mogelijk worden om
meer eigen, specifiek Vlaamse accenten te leggen
in dit beleid. Het belangrijkste van die nieuwe ac-
centen zal ongetwijfeld de multifunctionele rol zijn
die nu aan de landbouw zal worden toegekend.
Naast het produceren van voldoende, kwalitatief
hoogstaand en veilig voedsel, moet de landbouw
ook een rol toebedeeld krijgen bij de instandhou-
ding van het milieu, bij de zorg voor het landschap
en in meer algemene zin bij het leefbaar houden
van het platteland. Op die manier krijgt de land-
bouw ook een veel positiever inhoud dan tot op
heden het geval was. Het moment om die kwalita-
tieve omslag te maken is des te opportuner, aange-
zien nu ook Europa die multifunctionele benade-
ring van de landbouw tot de zijne heeft gemaakt in
de wereldhandelsbesprekingen, en in zijn eigen
Agenda 2000.

Voor mevrouw Trees Merckx-Van Goey is het
daarbij duidelijk dat Europa in zijn discussies met
de Verenigde Staten en andere landbouwmogend-
heden onverkort aan zijn landbouwstandpunt moet

vasthouden. De Europese onderhandelaars mogen
zich niet laten culpabiliseren, temeer daar – wat
zijn opponenten gemakshalve nog al eens durven
te vergeten – Europa op heden nog steeds een van
de grootste voedselimporteurs ter wereld is. Daar-
enboven eist de Europese publieke opinie, zoals
trouwens ook de Vlaamse publieke opinie, dat de
landbouw een dergelijke multifunctionele rol zou
vervullen, waarbij respect voor de verschillende
landbouwproductiesystemen voorop staat. Een
loutere productiebenadering van de landbouw zou
in Europa niet meer te verkopen zijn.

Mevrouw Trees Merckx-Van Goey wijst er daarna
op dat in deze nieuwe benadering van de landbouw
ook gemakkelijker de koppeling zou moeten kun-
nen gemaakt worden met het door Vlaanderen in-
gediende dossier inzake plattelandsontwikkeling.
Haars inziens moet dit dossier vanuit Vlaanderen
dringend meer en beter gestoffeerd worden. Het-
geen onder andere gerealiseerd kan worden via
een grotere betrokkenheid en ondersteuning van-
uit andere beleidssectoren. Voor haar is het duide-
lijk dat dit alles slechts zal kunnen in de mate dat
Vlaanderen er meer en beter in slaagt het land-
bouwdossier te claimen.

Aansluitend legt mevrouw Trees Merckx-Van
Goey ook de link naar de positie van de ontwikke-
lingslanden in het debat over de verdere liberalise-
ring van de handel in landbouwproducten. Voor
haar is het duidelijk dat het pleidooi dat we hier in
Europa houden voor het respecteren van de eigen-
heid en de verschillen inzake landbouwproductie,
ook onverkort moet gelden ten gunste van de ont-
wikkelingslanden, wier landbouwsector vaak nog
van doorslaggevend belang is binnen de lokale eco-
nomie. Binnen het Europese standpunt zijn met
name de aandacht voor voedselveiligheid en de be-
scherming van de eigen productie hoogst relevant
voor de ontwikkelingslanden. Mits deze principes
en belangen wat uitdrukkelijker zouden geformu-
leerd worden, zou het meteen ook duidelijk zijn
dat Europa zich binnen de wereldhandelsonder-
handelingen wel degelijk opstelt als een partner en
objectieve bondgenoot van de ontwikkelingslan-
den.

Ook het leefmilieu is voor mevrouw Trees Merckx-
Van Goey een invalshoek die in de wereldhandels-
besprekingen zeker niet uit het oog mag worden
verloren. Naast een correcte invulling en toepas-
sing (op basis van zowel wetenschappelijke als
maatschappelijke criteria) van het voorzorgsprinci-
pe, is vooral de hele problematiek van de duurza-
me ontwikkeling in deze bijzonder relevant. Aan-
gezien deze problematiek reeds sinds de conferen-
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tie van Rio in 1992 op mondiaal niveau aan de
orde is, kan de WHO niet de exclusiviteit van het
debat terzake claimen. Vanuit zijn leefmilieube-
voegdheid moet ook Vlaanderen ten volle aan-
dacht besteden aan de kwestie van de duurzame
ontwikkeling. Een dergelijke meer actieve Vlaamse
inbreng dringt zich des te meer op, daar waar het
federale niveau momenteel het discours rond de
opvolging van het Rio-gegeven wat al te veel lijkt
te willen monopoliseren.

Een laatste punt dat mevrouw Trees Merckx-Van
Goey naar voor wenst te brengen heeft betrekking
op de zogenaamde GGO’s (genetisch gemodifi-
ceerde organismen). Ook deze kwestie – die raakt
aan de bezorgdheid omtrent gezond voedsel –
heeft op de WHO-top van Seattle immers tot ver-
hitte debatten geleid. Zij pleit ervoor dat ook de
Vlaamse beleidsmakers hieromtrent een duidelijk
standpunt zouden ontwikkelen en naar voor schui-
ven. Zij herinnert er daarbij aan dat het Vlaams
Parlement reeds met een motie5 aan diverse instan-
ties, waaronder de SERV en de MiNa-raad, hier-
over een advies6 heeft gevraagd. Hetgeen duidelijk
de intentie van het parlement aantoont om deze
problematiek concreet en op een continue basis te
gaan opvolgen. Een opvolging die momenteel wat
bemoeilijkt wordt door het feit dat de kwestie op
zeer veel internationale gremia (zo o.a. de OESO
en de EU) tegelijk op de agenda staat. Die multitu-
de aan initiatieven, werkgroepen en fora toont
enerzijds wel bijzonder duidelijk aan dat er een
groeiende aandacht voor de kwestie is, maar maakt 

5 Motie van mevrouw Trees Merckx-Van Goey houdende
raadpleging van diverse adviesorganen over de proble-
matiek van genetisch gemodifieerde organismen, Parl. St.
Vl. Parl. 1999-2000, nr. 181/1-2.

6 Advies van de Milieu- en Natuurraad van Vlaanderen
over de problematiek van genetisch gemodificeerde or-
ganismen, Parl. St. Vl. Parl. 1999-2000, nr. 50/1 ; Advies
van de Vlaamse Raad voor Wetenschapsbeleid over de
problematiek van genetisch gemodificeerde organismen,
Parl. St. Vl. Parl. 1999-2000, nr. 50/2 ; Advies van de So-
ciaal-Economische Raad van Vlaanderen over de proble-
matiek van genetisch gemodificeerde organismen, Parl.
St. Vl. Parl. 1999-2000, nr. 50/3 ; Advies van de Vlaamse
Gezondheidsraad over de problematiek van genetisch
gemodificeerde organismen, Parl. St. Vl. Parl. 1999-2000,
nr. 50/4 ; Advies van de Vlaamse Land- en Tuinbouw-
raad over de problematiek van genetisch gemodificeerde
organismen, Parl. St. Vl. Parl. 1999-2000, nr. 50/5.

de zaken er anderzijds ook niet echt doorzichtiger
op. Nog volgens mevrouw Trees Merckx-Van Goey
zijn in Vlaanderen vooral twee deelaspecten van de
GGO-problematiek bijzonder prangend, met
name : de kwestie van het veilig in de natuur bren-
gen van dergelijke GGO’s (cf. de Europese richtlijn
2207 terzake), en de patenteerbaarheidsproblema-
tiek. Want hoewel het in beide gevallen sensu stric-
to wel om federale bevoegdheden gaat, kan niet
ontkend worden dat ze sowieso in Vlaanderen (het
weze op het domein van het landbouwbeleid, dan
wel op het leefmilieudomein) een sterke impact
zullen hebben. Zij acht het dan ook ten stelligste
aangewezen dat de Vlaamse regering deze kwesties
zeer punctueel zou opvolgen, ze zou kaderen in
een zeer ruime context, én terzake ook en vooral
een duidelijk standpunt zou ontwikkelen – ook de
verdere WHO-onderhandelingen. Het spreekt voor
zich dat het Vlaams Parlement permanent – d.w.z.
via periodieke mededelingen – op de hoogte dient
gehouden te worden van deze Vlaamse standpunt-
bepaling.

II.5. Tussenkomst van de heer Luc Van den
Brande

De heer Luc Van den Brande, voorzitter, verklaart
zich in hoge mate te kunnen terugvinden in diverse
van de hier reeds gemaakte beschouwingen. Tevens
onderstreept hij dat het vooral belangrijk is dat
Vlaams Parlement en Vlaamse regering inzake
deze thematiek tot een zo eng mogelijke samen-
werking zouden komen.

Ten gronde is hier vooral opnieuw duidelijk gewor-
den dat het debat over de al dan niet verdere vrij-
making van de wereldhandel inherent behept is
met een aantal paradoxen en ons allen voor een
aantal moeilijk oplosbare dilemma’s plaatst. Ener-
zijds is er immers het wijd verbreide geloof dat een
verdere vrijmaking van de wereldhandel uiteinde-
lijk wel min of meer gelijkelijk aan allen die op de
een of andere manier productief kunnen zijn, ten 

7 Richtlijn 90/220/EEG van 23 april 1990 van de Raad in-
zake de doelbewuste introductie van genetisch gemodi-
ficeerde organismen in het milieu, PB.L, 1990, nr. 117 (8
mei 1990) en Richtlijn 94/15/EG van de Commissie van
15 april 1994 betreffende de aanpassing, voor de eerste
maal, aan de technische vooruitgang van Richtlijn
90/220/EEG van de Raad inzake de doelbewuste intro-
ductie van genetisch gemodificeerde organismen in het
milieu, PB.L, 1994, nr. 103 (22 april 1994).
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goede zal komen. Anderzijds is er de even onmis-
kenbare constatatie dat de economische globalise-
ring momenteel niet voor iedereen vooruitgang be-
tekent. De verklaring hiervoor ligt voor de hand.
Om gelijkelijk voordeel te halen uit een vrijere we-
reldhandel zouden alle economische participanten
zich immers in een min of meer gelijkaardige uit-
gangspositie moeten bevinden. Hetgeen manifest
niét het geval is.

De heer Luc Van den Brande trekt hieruit de con-
clusie dat de ultraliberale piste waarin de hele we-
reld aan eenzelfde handelsstandaard zou worden
onderworpen potentieel tot heel wat onheil kan
leiden. Een toegenomen wereldhandel zal slechts
tot reële en gelijkelijk gespreide welvaartsgroei én
duurzame ontwikkeling leiden, als ze gepaard gaat
met een aantal selectieve en gedifferentieerde
maatregelen die specifiek gericht zijn op diegenen
die zich binnen het internationale bestel in een
minder gunstige positie bevinden. Het gaat dan
meer bepaald over quotasystemen, tarieven en ex-
portsubsidies.

Zijns inziens moet men in de Europese Unie eer-
lijk en realistisch durven zijn. Ook Europa mag de
wereldhandelsonderhandelingen niet eenzijdig be-
naderen, maar moet werk maken van het tot stand
brengen van voorwaarden waarbinnen allen op
voet van echte gelijkheid handel kunnen drijven.

In het licht van dat gegeven meent de heer Luc
Van den Brande dat het de moeite waard zou zijn
om eens na te gaan wie er nu precies het meeste
belang had, en dus het meest gewonnen heeft, bij
het mislukken van de top van Seattle. Inzake han-
delsliberalisering liggen schijn en werkelijkheid im-
mers vaak mijlenver uit elkaar en is het cynisme
nooit veraf.

Tegelijk laat de heer Luc Van den Brande opmer-
ken dat we ons ervoor moeten hoeden de discussie
al te veel te gaan voeren in "óf-óf-termen". De
enige zinvolle benadering is immers gelegen in een
"én-én-discussie". In dat opzicht verschilt het debat
rond de wereldhandelsonderhandelingen in wezen
trouwens in niets van het debat dat in dit eigenste
Vlaams Parlement al frequent werd gevoerd over
het al dan niet afsluiten van verdragen met landen
en volkeren waar onmiskenbaar nog een en ander
te verbeteren valt qua democratie en/of mensen-
rechtensituatie. Hij herinnert eraan dat Vlaanderen
naar aanleiding van die discussies steeds conse-
quent gekozen heeft voor een politiek van con-
structief engagement en voor betrokkenheid veel-
eer dan voor distantie. Het is immers enkel door
het opnemen van een dergelijk engagement dat

Vlaanderen kan pogen een bijdrage te leveren tot
het op gang brengen van een evolutief proces van
verbetering. Het staat daarbij voor de heer Luc
Van den Brande buiten kijf dat Vlaanderen zulks
zowel aan zichzelf als aan de wereld verplicht is.

Zijdelings laat de heer Luc Van den Brande nog
opmerken dat één belangrijk element binnen de
wereldhandelsthematiek tot nog toe niet of nauwe-
lijks aan de orde is gekomen. In de macro-econo-
mische discussie beperkt men zich er immers vaak
toe de belangen van verschillende producenten on-
derling en de belangen van producenten en consu-
menten tegen elkaar af te wegen. Men miskent
hierbij echter schromelijk het soortelijk gewicht
van de "distributie-schakel" in het hele handels-
proces. Een product dat de consument (als laatste
schakel in de keten) 100 kost, levert de producent
(als eerste schakel in de keten) door de band geno-
men en op wereldschaal slechts 5 tot 10 op. De dis-
crepantie is dus enorm. Bij de handelsnegotiaties
mag men niet uit het oog verliezen dat de bulk van
prijs, kost en toegevoegde waarde zich – terecht of
ten onrechte – in de distributieketting situeert. Een
meer evenwichtige wereldhandel veronderstelt
derhalve dat men ook sleutelt aan de verhouding
tussen producent, distributeur en consument.

Voor wat specifiek de opvolging van de wereldhan-
delsproblematiek betreft, spreekt de voorzitter de
overtuiging uit dat de hier gevoerde gedachtewis-
seling slechts een eerste stap zal zijn in een perma-
nente dialoog met de binnen de Vlaamse regering
verantwoordelijke ministers. Hij drukt de hoop uit
dat de minister de door de leden geuite zorgen en
bedenkingen zal meenemen in de opbouw van toe-
komstige Vlaamse standpunten. Standpunten waar-
over het parlement regelmatig dient geconsulteerd
te worden. Het door de minister aangekondigde
stappenplan inzake de toekomstige Vlaamse
WHO-besluitvorming geniet zijn volle goedkeu-
ring. Het is in elk geval van wezenlijk belang dat
Vlaanderen ook op dit nieuwe terrein ten volle zijn
verantwoordelijkheid zou opnemen en tot een
eigen inbreng zou komen.

III. REPLIEKEN EN AANVULLENDE IN-
FORMATIE VERSCHAFT DOOR DE MI-
NISTER

De minister beaamt ten volle de stelling dat een
verdere liberalisering van de wereldhandel geen
alibi mag zijn om overal de wet van de sterkste te
laten gelden. Ook volgens hem moet de kernop-
dracht van de WHO gelegen zijn in het ontwikke-
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len van een deugdelijke regelgeving én, ook en
vooral, een regeling om geschillen te beslechten.
Daarbinnen kan men aandacht hebben voor ande-
re dan loutere handelsaspecten en correcties aan-
brengen die het systeem voor iedereen leefbaar
moeten houden. Dat de wereldhandel moet ge-
steund zijn op algemeen aanvaardbare principes
bewijst trouwens eens te meer het belang van het
Europese standpunt in deze. Het Europese plei-
dooi voor een ruime agenda heeft immers net de
bedoeling een kader tot stand te brengen waarbin-
nen meerdere elementen tegen elkaar kunnen wor-
den afgewogen. Dat precies dit hét grote strijdpunt
is met de VS, is volgens de minister veelbeteke-
nend.

Daarnaast bevestigt de minister het belang dat ge-
hecht moet worden aan het landbouwdossier. Nog
afgezien van het feit dat de top van Seattle in zijn
globaliteit een mislukking is, wijst de minister erop
dat er zich terzake in Seattle wel degelijk een aan-
tal nieuwe evoluties zijn beginnen aftekenen. In de
voorbereidende werkgroepen is immers bepaald
hard gewerkt rond een aantal themata. Zodanig
zelfs dat er naar het einde van de conferentie toe al
echte onderhandelingen werden gevoerd op basis
van een ontwerptekst van de voorzitter van de
landbouwwerkgroep. In deze ontwerptekst was als
basisprincipe voorzien dat de landbouw een bijzon-
der statuut zou mogen behouden, waarbij zou wor-
den afgeweken van het principe van de vrije markt.
Daarenboven zouden de ontwikkelingslanden, en
dan vooral de minst ontwikkelde landen (de zoge-
naamde MOL’s), kunnen genieten van een speciale
behandeling. De minister laat daarbij nog opmer-
ken dat het voor zich spreekt dat men niet alle
derde wereldlanden gelijk zal kunnen behandelen.
Binnen die groep zijn de verschillen immers der-
mate groot, dat een gedifferentieerde aanpak zich
opdringt. Verder zouden er ook ten spoedigste on-
derhandelingen moeten starten over een maximale
markttoegang voor landbouwproducten, en wordt
er resoluut gepleit voor een substantiële verminde-
ring van alle vormen van exportsubsidies. Terwijl,
last but not least, ook de overheidssteun op de bin-
nenlandse markt geleidelijk en substantieel zou
moeten verminderen. Dat laatste vormt trouwens
meteen ook de kern van het Europese (en per de-
finitie dus ook Vlaamse) probleem. In meer alge-
mene zin voorzag deze tekst dat er ook rekening
diende gehouden met zogenaamde "non trade con-
cerns", zoals zorg voor het milieu en voedselveilig-
heid (hoewel dat begrip niet expliciet werd opge-
nomen in de tekst). De problematiek van het die-
renwelzijn werd dienaangaande niet weerhouden
als criterium. Maar in het algemeen erkende de

tekst van de voorzitter wel degelijk het multifunc-
tionele karakter van de landbouw.

De minister geeft ten slotte nog mee dat de Raad
Algemene Zaken van de EU zich verplicht zag de
Europese Commissie de opdracht te geven zich
niét uit te spreken over dit tekstvoorstel, omdat –
conform het Europese uitgangspunt – een gefun-
deerde uitspraak slechts mogelijk is van zodra ook
de onderhandelingsresultaten in andere sectoren
beoordeeld kunnen worden. De Europese Unie
bleef dus noodgedwongen op haar standpunt dat er
geen deelakkoorden gesloten zouden worden.
Aangezien er in Seattle geen globaal akkoord uit
de bus kwam, bindt deze ontwerptekst over land-
bouw de EU niét.

Wat de algemene regelgeving inzake markttoegang
betreft, bleek het principe van een nultarief ten
gunste van de minst ontwikkelde landen voor de
VS niet bespreekbaar te zijn. De minister betreurt
dit ten gronde, aangezien dit ongetwijfeld een zeer
nuttig instrument ware geweest voor de MOL’s om
tot een maximale markttoegang te komen. De
Amerikaanse weigering staat zijns inziens trou-
wens haaks op een bekommernis die in ruime
kring in het Westen wordt gedeeld. Ze is daarente-
gen wel symptomatisch voor het algemene gebrek
aan vertrouwen dat momenteel in de WHO heerst.
Een vertrouwen dat nochtans dringend zal moeten
worden hersteld, wil de WHO een nieuwe start
kunnen nemen, en wil deze instelling op termijn
ook effectief kunnen overleven.

Ook de werkgroep die zich over de zogenaamde
"nieuwe items"8 moest buigen, heeft bijzonder wei-
nig resultaat opgeleverd. De minister wijst er daar-
bij op dat het over een erg uitgebreide agenda ging,
waartoe onder andere de volgende onderwerpen
behoren : intellectuele eigendom ; mededinging ;
milieu ; investeringen ; overheidsopdrachten ; de
(vooral door de EU bepleite) mogelijkheid om via
het verlenen van technische bijstand aan ontwikke-
lingslanden hun deelname aan het internationaal
handelsverkeer te bevorderen en de zogenaamde
"coherentie"-kwestie (waarbij gestreefd wordt
naar een gecoördineerde aanpak van een aantal
verbonden problematieken, zo o.a. : handel &
schulden, technologieoverdracht, handel & finan-
ciën, enzoverder). Naar het einde van de top van  

8 Het betreft hier onderwerpen die naar voor werden ge-
schoven op de vorige ministeriële conferenties van de
WHO in Singapore (december 1996) en Genève (decem-
ber 1998). 
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Seattle toe bleken de onderhandelingen over deze
onderwerpen in een totale impasse te zijn terecht
gekomen. De breuklijnen tussen de EU enerzijds,
en een aantal – vooral Aziatische – ontwikkelings-
landen anderzijds, over onder andere mededinging,
milieu en investeringen, bleken totaal onoverbrug-
baar. De minister betreurt dat er over deze toch le-
gitieme bekommernissen in een aantal landen dui-
delijk nog geen draagvlak bestaat. Anderzijds kan
hij er tot op zekere hoogte wel begrip voor opbren-
gen dat een aantal ontwikkelingslanden hun priori-
teiten elders en anders leggen.

Het verheugt de minister dat er daarentegen wél
positief nieuws te melden is over de problematiek
van de arbeidsnormen. Ondanks de nadruk die
president Clinton – tot ongenoegen van vele ont-
wikkelingslanden – op dit thema heeft gelegd, werd
op dit vlak in Seattle verrassend genoeg duidelijke
vooruitgang geboekt. Er werd hierin een vrij cru-
ciale rol vervuld door de vertegenwoordiger van
Thailand, de heer Supachai (overigens ook de toe-
komstige directeur-generaal van de WHO), die in
hoge mate heeft bijgedragen tot het aanvaardbaar
maken van de idee tot oprichting van een werk-
groep rond arbeidsnormen. Die werkgroep zou
weliswaar niet in de schoot van de WHO functio-
neren, maar wel in het kader van de UNCTAD of
de ECOSOC. De werkgroep in kwestie zou een
niet-bindende tekst uitwerken. Informeel werd tus-
sen een meerderheid van delegaties (met als be-
langrijke uitzonderingen India en Pakistan) ook
reeds een begin van akkoord bereikt over een ont-
werptekst. Dit voorakkoord omvat met name twee
erg belangrijke punten. Vooreerst is er een ak-
koord voor het oprichten van een werkforum over
handel, globalisering, ontwikkeling en arbeidskwes-
ties, met het oog op het bevorderen van een beter
begrip van het onderwerp door middel van echte
dialoog. En ten tweede is men het er ook over eens
om naast de Internationale Arbeidsorganisatie
(IAO), ook andere internationale instellingen zoals
de Wereldbank, het Internationaal Monetair Fonds
(IMF), de UNCTAD e.a. hierbij te betrekken. Het
feit dat op India en Pakistan na, de meeste Aziati-
sche ontwikkelingslanden zich hierin wel konden
terugvinden, is voor de minister overigens het be-
wijs dat er ook in de Aziatische wereld een en
ander aan het bewegen is. Azië is met andere woor-
den geen gesloten afwijzingsblok, maar een amal-
gaam van landen die elk hun eigen problemen en
prioriteiten hebben. Het feit dat er überhaupt een
ontwerptekst rond arbeidsnormen uit de bus is ge-
komen, wordt door de minister als een echte door-
braak beschouwd.

Een andere kwestie die tijdens en na de top van

Seatlle aan de orde was en is, is de vraag naar de
werkbaarheid van de WHO-besluitvormingsproce-
dures en -structuren. Nauw verbonden met deze
"systeemkwestie" is ook de problematiek van de
transparantie. Exemplarisch voor de terzake be-
staande problemen is onder andere de door een
aantal aanwezige leden van het Europees Parle-
ment aangenomen verklaring tot oprichting van
een parlementaire assemblee van de WHO, die zou
moeten toezien op de werking van de organisatie.
Voor de minister is het duidelijk dat dit gebrek aan
– vooral externe – transparantie sterk heeft bijge-
dragen tot het mislukken van de top van Seattle.
Door een meer proactieve communicatiestrategie
had men ongetwijfeld heel wat onheil, en misschien
ook een deel van het straatprotest, kunnen voorko-
men. De nu gehanteerde benadering kwam er op
neer dat men alles gewoon op zich af liet komen.

De minister laat terzake nog opmerken dat er rond
deze kwestie twee groepen van delegaties te onder-
scheiden waren, die elk een verschillende benade-
ring hanteerden. Aan de ene kant waren er de EU
en de VS, die vooral de externe transparantie (bijv.
beschikbaarheid van documenten, betrokkenheid
van NGO’s e.d.m.) benadrukten. Aan de andere
kant waren er de ontwikkelingslanden die – hierin
gesteund door Noorwegen en Zwitserland – vooral
pleitten voor meer interne transparantie, en de
nood beklemtoonden aan nieuwe overlegstructu-
ren en dito procedures in de WHO. Dit teneinde
hen toe te laten effectief en afdoende te participe-
ren aan de onderhandelingen.

Het spreekt bij dit alles voor zich dat Vlaanderen
ten volle mee de Europese kaart trekt. Voor de mi-
nister is het duidelijk dat de Europese Unie zich in
deze wereldhandelsronde ten volle moet laten gel-
den. De EU is zijns inziens ook de enige economi-
sche grootmacht die in staat en bereid is om een
substantiële meerwaarde te geven aan het debat.
Overigens moet ook geconstateerd worden dat er
over de meeste materies ook een ruime consensus
bestaat binnen de EU.

De minister laat nog opmerken dat Europa – in
overeenstemming met zijn basishouding t.a.v. de
agenda voor de wereldhandelsnegotiaties – nu ook
officieel heeft laten weten dat de teksten van Seat-
tle voor wat de EU betreft van nul en generlei
waarde zijn geworden. Dit omdat ze slechts gel-
dingskracht hadden in functie van een globaal af-
sprakenpakket, dat er uiteindelijk niet gekomen is.

Anderzijds vindt de minister dat de procedure
waarbij in de wereldhandelsdiplomatie gewerkt
wordt met "hoogmissen" waar letterlijk alles op de
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agenda staat, steeds minder haalbaar wordt. De
mislukte top van Seattle is hiervan het bewijs. In
plaats van tegelijk over alles te willen onderhande-
len, moet men, zijns inziens, prioriteiten durven
stellen. Dit impliceert dat er een soort van perma-
nente dialoog en permanente besluitvorming tot
stand zou gebracht worden.

Ondertussen wordt er trouwens al hard gewerkt
aan de heropstart van de onderhandelingen over
de wereldhandel. Voor de minister is het daarbij
duidelijk dat Vlaanderen daarin ten volle een rol
wil spelen. Hij ziet met name een rol weggelegd
voor Vlaanderen bij het herstel van het vertrouwen
van de ontwikkelingslanden. Maar ook op inhou-
delijk vlak moet Vlaanderen volgens hem in staat
zijn een bijdrage te leveren. Het spreekt daarbij
voor zich dat een gedegen inhoudelijke voorberei-
ding meer veronderstelt dan een eenmalige com-
missiebijeenkomst in het parlement, en ook niet
kan gerealiseerd worden met de huidige, zeer be-
perkte, bestaffing van de administratie Buitenlands
Beleid. Het moge duidelijk zijn dat dit proces van
standpuntbepaling zal moeten gedragen worden
door de hele Vlaamse organisatie : waarmee zowel
de Vlaamse parlementaire gemeenschap als alle re-
levante administraties worden bedoeld.

In meer algemene zin wijst de minister op het be-
lang van deze WHO-onderhandelingen voor vrij-
wel alle aspecten (en dus niet alleen de louter eco-
nomische) van het leven in Vlaanderen. Naarmate
men zich meer in het dossier verdiept, kan men im-
mers niet anders dan constateren dat het hier – in
tegenstelling tot wat nog al te velen lijken te den-
ken – niet om een ver-van-mijn-bed-show gaat. Het
is met enige spijt dat hij moet vaststellen dat we in
Vlaanderen – tot nog toe – dit debat voor een deel
aan ons voorbij hebben laten gaan. Hij drukt de
hoop uit dat deze commissiebijeenkomst een ken-
tering zou betekenen inzake de politieke en publie-
ke aandacht voor het wereldhandelsdebat.

Ook op het zuiver economische vlak moeten we
ons geen illusies maken. Het proces van toenemen-
de globalisering en internationalisering van het
economisch gebeuren zal alleen nog maar versnel-
len. De minister haalt daarbij het voorbeeld aan
van de spectaculaire daling van de transportkosten
in de maritieme sector. Over de laatste vijf jaar is
de prijs van containervervoer per schip immers met
60 % gedaald. Een beweging die – in een volledig
door de wetten van vraag en aanbod beheerste sec-
tor – nog versneld werd doordat de economisch-
monetaire crisis in Azië geleid heeft tot het mas-
saal vrijkomen van scheepscapaciteit. Deze daling
van de transportkosten heeft op haar beurt verre-

gaande economische gevolgen, aangezien het nu
economisch zinvol wordt om ook andere types van
goederen wereldwijd te verschepen. Met name
kunnen nu ook die goederen waarvoor tot vrij re-
cent de transportkosten te hoog waren in verhou-
ding tot de potentiële winstmarge, op de wereld-
markt worden afgezet. Of deze nieuwe handels-
stromen wel zo eenduidig positief zijn voor de ont-
wikkelingslanden is daarbij nog maar de vraag. De
reeds vermelde daling van de transportkosten, ge-
koppeld aan een steeds verregaander openstelling
van de grenzen voor het internationale handelsver-
keer, betekent immers dat ze voor lokaal geprodu-
ceerde goederen zelfs op hun binnenlandse markt
nog nauwelijks enig comparatief voordeel hebben.
Nog meer dan vroeger dreigen ze gereduceerd te
worden tot producenten van grondstoffen en im-
porteurs van afgewerkte kapitaals- en (nu ook
goedkope) consumptiegoederen. Dit verlies aan
concurrentievoordeel bedreigt dus in ernstige mate
hun kansen op verdere industriële ontwikkeling.

Anderzijds mogen we ook in de ontwikkelde we-
reld niet blind zijn voor een aantal minder prettige
gevolgen van de economische globalisering. Zo zit-
ten er aan het toenemende transportvolume ook
nogal wat (min of meer) verborgen maatschappe-
lijke kosten vast. Om economisch competitief te
blijven binnen een hypercompetitieve transport-
economie is de overheid immers verplicht om mas-
saal in allerlei – dure – infrastructuurprojecten te
investeren. Het is niet voor niets dat er meer en
meer stemmen opgaan om de variabele kosten van
het vervoer te verhogen. Doet men dit niet, dan zal
dra het verzadigingspunt bereikt en overschreden
worden.

Op grond van dit alles, concludeert de minister dat
het imperatief is dat er in het kader van de WHO –
zoals de EU dat voorstaat – zou onderhandeld
worden over een brede agenda, waarbinnen diver-
se elementen en ontwikkelingen in rekening kun-
nen worden gebracht. Daarenboven maakt dit alles
ook duidelijk dat Vlaanderen zich veel intensiever
op dit dossier zal moeten gaan toeleggen. Daarom
wordt in de beleidsnota "Buitenlands Beleid"
voorzien in een aanzienlijke versterking van de
Vlaamse effectieven voor de beleidsondersteuning
en de opvolging van het internationaal gebeuren.
In eerste instantie gebeurt zulks met het oog op
een eigen Vlaamse inbreng in het Belgisch EU-
voorzitterschap in de tweede helft van 2001. Maar
het ligt wel degelijk in de bedoeling om deze "tij-
delijke" versterking op termijn een meer perma-
nent en structureel karakter te geven. De minister
wijst er daarbij op dat het niet ondenkbaar is dat
net op het ogenblik van het Belgisch EU-voorzit-
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terschap ook het WHO-dossier opnieuw een ver-
snellingsmoment zal doormaken. De tweede helft
van 2001 zou dus wel eens van cruciaal belang kun-
nen zijn voor diverse Europese en internationale
ontwikkelingen. Wanneer dat moment aanbreekt,
moet Vlaanderen beschikken over een eigen, dege-
lijk onderbouwde beleidsvisie, die de technische
vertaling moet zijn van een breed Vlaams maat-
schappelijk debat, dat onder andere in dit Vlaamse
Parlement moet worden gevoerd. Dit veronderstelt
ook dat Vlaanderen tegen dan een ruimer bemand
en gestroomlijnd ambtelijk apparaat heeft, via het-
welke het zijn standpunten op een efficiënte en ef-
fectieve manier doorgang kan laten vinden op Bel-
gisch-federaal, Europees én internationaal niveau.
Gezien de trend naar Europeanisering en globali-
sering onomkeerbaar is, moge het duidelijk zijn dat
die versterkte ambtelijke onderbouwing van het
Vlaams internationaal beleid ook een permanent
gegeven dient te worden. Vlaanderen is het aan
zichzelf verplicht om ook internationaal een rol te
spelen. De gestage uitbouw van de internationale
diensten van Vlaanderen sinds de laatste staatsher-
vorming zal – in het licht van die nieuwe uitdagin-
gen – een significatief versnellingsmoment moeten
doormaken.

De voorzitter – eraan herinnerend dat Vlaanderen
nog niet zo lang geleden helemaal geen buitenland-
administratie had – verwelkomt ten zeerste de
door de minister aangekondigde nieuwe fase van
versterking van de effectieven voor het Vlaams
buitenlands beleid. Hij dankt daarop de minister
voor de omstandige uitleg die deze verschaft heeft,
en de commissieleden voor hun gedreven en gefun-
deerde tussenkomsten. Hij spreekt daarbij tevens
de verwachting uit dat deze discussie slechts een
eerste stap zal zijn in een continu proces van stand-
puntbepaling, dat ten gepasten tijde een vervolg zal
krijgen in het parlement.

De verslaggever, De voorzitter,

Frans RAMON Luc VAN DEN BRANDE
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CHRONOLOGISCH OVERZICHT VAN DE VOORBEREIDING VAN HET STANDPUNT 
VAN DE EUROPESE UNIE OP DE MINISTERIËLE CONFERENTIE, 

“MILLENIUM ROUND-•, VAN DE WERELDHANDELSORGANISATIE 

(Seattle, van 30 november tot 3 december 1999) 

Vlaamse coördinatie en overleg met de federale overheid en de andere deelgebieden 

‘orum en datum van de 
.ergadering 

3uropese 
XMinatiewerkgroep 
1.1.~. BUZA (“P.1 l”), 
l.5.99 

nterministeriële 
$conomische Commissie 
IEC), subcommissie 
‘diverse problemen”, 
18.5.99 

Europese Briefing van de agenda: EU-raad Algemene Zaken moet standpunt bepalen om 
Coördinatiewerkgroep, onderhandelingen te beginnen en een mandaat aan de Commissie geven; sectoren 
8.9.99 landbouw, diensten en douane besproken. 

Vlaamse coördinatie, 
29.9.99, voorgezeten 
door de administratie 
Buitenlands Beleid 

fa@ 

Bespreken van de belangen die voor Vlaanderen op het spel staan. ABB wijst erop 
dat het Vlaamse standpunt moet verwoord worden door de EU. 

Agenda en conclusies, afspraken e.d. 

Algemene en sectorale bespreking van de planning en de inhoud van de geplande 
onderhandelingen. 

Debriefing van de informele EU-raad van de ministers van buitenlandse zaken 
(Berlijn, 9 & 10.5.99), bespreking van de Belgische voorbereiding en organisatie 
ervan; als conclusie komt men overeen: 
l De IEC en de Europese Coördinatiewerkgroep (Buitenlandse Zaken, “P. 11”) 

gebruiken als overleginstellingen ter voorbeiding van het ambtelijk EU-comité 
“133” 

l Centrale contactpersonen per departement aan te stellen, voor Vlaanderen, de 
ABB 

l Per departement experten aan te duiden 
l de parlementen en alle belanghebbenden, om economische en andere redenen, te 

tiormeren en ermee overleg te plegen (via structureel overleg met 
beroepsfederaties, conferenties met NGO’s.. .) 

l Het activiteitenverslag, de ontwerpteksten van de EU en de WHO tijdens de Conferentie en de evaluatie van 
de Conferentie werden naar de minister-president verzonden met de ABB-nota d.d. 20 december 1999. 

-l- 
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Europese Overleg over het bepalen van een standpunt inzake diensten, meer bepaald de 
Coördinatiewerkgroep, audiovisuele. Onder druk van de Vlaamse en de Franse Gemeenschap, komt hierbij 
5.10.99; gevolgd door de bescherming van de culturele diversiteit via een uitsluiting van culturele diensten 
schriftelijke tekst- van de mondiale liberalisering ruim aan bod. Vlaanderen verwijst naar het nieuwe 
voorstellen (per fax) aan regeerakkoord en pleit voor een ruime invulling van de term en een offensieve 
federaal kabinet BUZA aanpak. 
m.b.t. het ontwerp van 
Raadsconclusies 

Ronde Tafel Conferentie, Staatssecretaris voor buitenlandse handel Chevalier en federale experten briefen de 
Egmontpaleis, 6.10.99 ‘NGO’s” (naast de verenigingen van werknemers & werkgevers, o.a. 

milieuverenigingen.. . ) over de Belgische en Europese positie; NGO’s zetten hun 
standpunt uiteen. 

Vhamse coördinatie, Toelichten van stand van zaken in WHO door federale experten (de Crombrugghe en 
voorgezeien door ABB, Ryelandt); bespreken van Vlaamse positie; werkafspraken. 
26.10.99 

Europese 
Coördinatiewerkgroep, 
3.11.99 

Debriefing over de stand van zaken, algemeen en sectoraal; conclusies van de EU- 
raad Algemene Zaken (RAZ) d.d. 25.10.99 zijn verenigbaar met het Vlaamse 
standpunt inzake de culturele diversiteit; 
RAZ van 15.11.99 moet de conclusies van eind oktober bevestigen. 

Europese 
Coördinatiewerkgroep, 
18.11.99 

Debriefen over de RAZ van 15.11.99 en over de recentere evolutie in de WHO te 
Genève, zoals de poging van de EU-commissie om een coalitie met landen buiten de 
EU tot stand te brengen. 

Vlaamse coördinatie, Definiëren van de te beschermen culturele diensten en inventariseren van de 
22. ll. 99, voorgezeten beschermingsmaatregelen. 
dour ABB, gevolgd door 
nota opgemaakt door de 
adm. Cultuur in overleg 
met het kabinet Anciaux 

Europese 
Coördinatiewerkgroep, 
23.11.99 

Briefing over de organisatie van de zending naar Seattle en over het ontwerp van 
programma van de Belgische delegatie. 

Overleg met kabinet van Wederzijds informeren van respectieve standpunten, aan Vlaamse zijde na overleg 
MP Hasquin (FG), met kabinetslid Pierre Ruyfhelaere, MP Dewael; VG legt de nadruk op de 
25.11.99 taalgebonden diensten en herinnert aan de betrokken economische belangen ten 

gunste van liberalisering. 
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Toespraak van de Heer P. Chevalier 

Staatssecretaris voor Buitenlandse Handel 

Derde Ministeriële Bijeenkomst van de WTO - Seattle - 07.72.99 

Mevrouw de Voorzitster, 

Dames en heren, 

Internationale handel is voor een land als België van uitzonderlijk belang. Mijn land is 

één van de belangrijkste handelsnaties in de wereld. Export van goederen en diensten 

vertegenwoordigt er 70% van het BNP. 

Ook internationale investeringen zijn belangrijk voor ons. De totale omvang van directe 

buitenlandse investeringen beloopt ruim de helft van ons BNP. Bijna een half miljoen 

Belgen hebben er hun baan aan te danken. 

Het kan dan ook geen verwondering wekken dat België, van oudsher, steeds een bewust 

beleid heeft gevoerd van economische openheid en vrijhandel. 52 jaar geleden stond het 

mee aan de wieg van de internationale handelsliberalisering en de uitbouw van het 

multilaterale handelssysteem, waarvan alle landen van de internationale gemeenschap de 

vruchten plukken. Internationale handel vormt een belangrijke motor van economische 

ontwikkeling en welvaart. 
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België wenst dat de nieuwe handelsronde te Seattle zal gelanceerd worden. Zij houdt 

eraan in dit perspectief 5 prioriteiten te onderlijnen. 

1. Een eerste prioriteit betreft een ingriipende verdere liberalisering; van de 

internationale handel. 

België is vragende partij om de resterende handelsbelemmeringen, tarifaire en andere, 

weg te nemen. We dringen aan op brede tariefonderhandelingen, erop gericht de rechten 

te verlagen, piektarieven af te schaffen en de tariefstructuren van alle landen voor niet- 

landbouwproducten te harmoniseren. Onderhandelingen over markttoegang dienen 

samen te gaan met eeen breed initiatief op non-tarifair vlak. 

Inefficiënte en gecompliceerde handelsprocedures bemoeilijken het handelsverkeer 

aanzienlijk. Dat ondervinden, in het bijzonder, de talrijke dynamische en innoverende 

kleine en middelgrote ondernemingen die de basis van het Belgische economische 

weefsel uitmaken. Daarom dringen wij erop aan dat, in het kader van de WTO, wordt 

gestreefd naar vereenvoudiging van deze procedures op internationaal niveau . 

2. Een tweede prioriteit van België heeft betrekking op de plaats van de 

ontwikkeliwslanden in het internationaal handelssysteem. België heeft begrip voor 

de moeilijkheden die deze landen ondervinden om zich in het internationale 

handelsverkeer te integreren en ten volle de vruchten te plukken van de toenemende 
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handelsliberalisering. België heeft besloten bij te dragen tot de inspanningen van de 

WTO erop gericht ontwikkelingslanden in toenemende mate technische assistentie aan te 

bieden ten einde hen in staat te stellen het hoofd te beiden aan de uitdagingen van de 

groeiende globalisering. Mijn land is eveneens gevoelig voor bekommernissen van 

,ontwikkelingslanden met betrekking tot bepaalde aspecten van de uitvoering van het 

TRIPsakkoord. 

Speciale attentie dient te gaan naar de minst ontwikkelde landen. In dit verband steunt 

België ten volle de doelstellingen van de Europese Unie om deze landen tolvrije 

markttoegang te verlenen voor, in principe, alle producten. Terloops zou ik erop willen 

wijzen dat deze groep van landen reeds een prioriteit vormen in bilaterale acties die 

België onderneemt. 

3. Het multilaterale handelsstelsel staat nog voor andere nieuwe uitdagingen. 

Zoals in een toenemend aantal landen, roept de liberalisering van de internationale handel 

en de versnelde modernisering van de economie ook in mijn land kritische en bezorgde 

reacties op bij de publieke opinie. 

Duurzame ontwikkeling vormt één van deze bekommernissen. België wenst dat 

duurzame ontwikkeling niet langer een loos begrip vormt en beter geïntegreerd wordt in 

het optreden van de WTO. Er dient ook dringend een verduidelijking te komen van de 
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verhouding tussen internationale milieunormen en multilaterale handelsregels. 

Beleidsmaatregelen op het gebied van handel en milieu dienen elkaar te ondersteunen. 

Voedselveiligheid en -kwaliteit zijn een toenemende bron van bezorgdheid bij de 

Belgische consument. Problemen rond de dolle koeien-ziekte, de hormonenproblematiek 

en de dioxine-crisis hebben hieraan recentelijk een extra dimensie toegevoegd. Het 

dwingt ons toe te zien op de correcte internationale toepassing van de normen inzake 

voedselveiligheid en te streven naar een juister begrip van het voorzorgsprincipe. 

4. België hecht bijzondere aandacht aan de band tussen internationale handel en 

internationale arbeidsnormen. Betreurd kan worden dat het belangrijke werk dat op dit 

vlak binnen de Internationale Arbeidsorganisatie sinds Singapore tot stand is gekomen 

onvoldoende steun laijgt van de WTO. België pleit er dan ook voor dat de 

arbeidsnormen op een open en constructieve wijze aan bod zouden komen in de WTO, in 

nauwe samenwerking met de IAO. In geen geval zal het dulden dat dit debat 

voorwendsel zou bieden voor initiatieven van een protectionistische natuur. 

5. Mijn land heeft een rijke culturele verscheidenheid. Vanuit onze ervaring hebben 

we geleerd culturele expressies te respecteren in hun eigenheid. Het lijkt ons voor de 

hand liggend dat daaraan ook op internationaal vlak en in de WTO de nodige aandacht 

zou worden besteed. 

*** 
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Mevrouw de Voorzitster, Dames en Heren, 

Het is van groot belang dat onderhandelingen over het verder vrijmaken van de 

internationale handel en het versterken van het internationale handelsstelsel plaatsvinden 

in een sfeer van transparantie en in samenspraak met de betrokken milieu’s. Het is 

duidelijk dat de WTO zich aan deze nieuwe realiteit zal dienen aan te passen. 

Het multilaterale handelssysteem, zoals door de WTO belichaamd, is van cruciaal belang 

voor een land als het mijne dat open staat op de wereld. Het vormt een krachtige motor 

voor economische groei, ontwikkeling en tewerkstelling. Dit systeem heeft ons reeds 

goede diensten bewezen en moet dat ook in de toekomst blijven doen. België is bereid 

om hier samen met u toe bij te dragen. 


